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Lørdag

10.00-19.00
Hundested havn: Sandskulp-
turfestival

10.00-13.00 
Krudtværkstorvet: Modtagelse 
af Team Bodenhoff 

11.00- 13.00
Heros, Syrevej: Indvielse

13.30
Frederiksværk stadion: Fod-
bold, Serie 1 FFK-Gladsaxe/
Hero

14.00
Lynæs havn: Travaljestævne

14.00
Arresødal: Frederikke sejler på 
Arresø

16.00
Hundested havn: Krydstogtaf-
rejse med åben kaj

Søndag

10.00-19.00
Hundested havn: Sandskulp-
turfestival

11.00-14-00
Torvet, Frederiksværk: Byvan-
dring i Frederiksværk: Gang i hi-
storien - krudt, kugler, kanoner

14.00
Arresødal: Frederikke sejler på 
Arresø

15.30
Arresødal: En helt speciel sejl-
tur på Arresø med harmonika 
og sømands sange

Museer

Knud Rasmussens Hus
Hundested, alle dage undt. 
mandag kl.11-16

Arsenalet, Frederiksværk
Alle dage undt. mandag  
kl. 11-15

Krudtværksmuseet,  
Frederiksværk
Alle dage undt. mandag  
kl. 11-16

Palæet, Torvet, Frederiksværk
Arkiv og bibliotek tirs-fredag 
kl. 10-14

Lørdag

Hundested Kino
15.00: Argonauterne -  
Mission Olympus 
19.30: Anden akt

Det sker Nordkysten: Miljø- 
ministeriet har 
afvist kommunernes 
forslag og stillet krav 
om en langt dyrere 
løsning, som staten 
ikke selv vil bidrage 
til. Borgmestrene 
kalder det en 
politisk nedprioritet 
af Nordkysten og 
naturen.

Af Kasper Daugbjerg Dønbo
kasper.doenbo@sn.dk

S iden 2014 har Helsingør, 
Halsnæs og Gribskov 
kommuner arbejdet på 

det fælleskommunale kyst-
sikringsprojekt Nordkystens 
Fremtid, men projektet når 
ikke at få ti års jubilæum el-
ler at blive realiseret. Det står 
klart efter et møde fredag ef-
termiddag mellem miljømini-
ster Magnus Heunicke(S) og 
de tre borgmestre - Benedikte 
Kiær(K), Steffen Jensen(S) og 
Bent Hansen(V).

-  Vi har arbejdet i snart 
ti år og står med et færdigt 
og fuldt finansieret projekt, 
som alle - Danmarks Natur-
fredningsforening, forskere, 
borgere og kommunerne - 
er enige om, og så er det et 
politisk personligt valg, som 
gør, at man lukker det. Det er 
sorgens dag for naturen. Det 
er virkelig utilfredsstillende. 
Det er nok det pæneste, jeg 
kan formulere det lige nu, si-
ger Steffen Jensen. 

-  Konklusionen er, at 
projektet er stoppet nu. De 
40 millioner kroner vi har 
brugt på projektering, admi-
nistration og rådgivning hidtil 
er spildt, siger Bent Hansen.

Vendt på en tallerken
Kommuner ønsker at bruge 
omfattende sandfodring til 
at kystsikre og beskytte ejen-
domme, kritisk infrastruktur, 
strande, naturarealer, frede-
de fortidsminder og andre 
kulturværdier langs deres 
60 kilometer kystlinje mod 
accelererende klimaforan-
dringer, der medfører forhøjet 
vandstand og både kraftigere 
og hyppigere storme. 

Sandet kommer til at dri-
ve gennem et EU-beskyttet 
Natura 2000-område med 
stenrev, og det centrale 
stridspunkt blandt parterne 
er, hvordan det skal kompen-
seres. 

Kommunerne har fore-
slået, at der bruges en und-

tagelsesbestemmelse til at 
udpege supplerende Natura 
2000-områder til beskyttelse 
af stenrev. Det har ministeriet 
afvist, selvom man for halv-

andet år siden sagde noget 
andet. 

- Vi har haft møde med Lea 
Wermelin, da hun var miljø-
minister, og der var vi enige 
om at gå den her vej. Da vi 
gik herinde fra for halvandet 
år siden, var det med en helt 
anden følelse i maven. Nu er 
de vendt på en tallerken og af-
viser fuldstændig den besked, 
vi fik dengang, siger Steffen 
Jensen.

Kæmpe ekstraregning
I stedet stiller ministeriet 
krav om, at der sammen med 
sandfodringen skal anlægges 
nye stenrev for cirka 75 mio. 
kroner. 

- Man vil genoprette no-
get natur, som ikke er noget 

særligt og ødelægge noget helt 
unik natur ved at træffe det 
her politiske valg. Han (Mag-
nus Heunicke, red.) kunne 
have fundet en juridisk rigtig 
løsning, som ikke havde været 
fordyrende for projektet. Den 
stod vi klar med, siger Steffen 
Jensen.

Den store fordyrelse af pro-
jektet skal ifølge ministeriet 
betales af kommunerne eller 
deres grundejere. Det hverken 
kan eller vil kommunerne gå 
med til. 

- Vi kan ikke bare lade 
anlægsbeløbet stige. Så skal 
vi stoppe renovering af sko-
ler, dagtilbud og plejehjem, 
fordi projektet tæller på an-
lægsrammen. Den har staten 
i forvejen sat ned og gjort det 
endnu sværere at løse den her 
problemstilling, siger Bene-
dikte Kiær. 

- Men beskeden var, at vi 
kunne gå tilbage og sende reg-
ningen til grundejerne. Hvis 
ikke dem i første række var 
nok, så kunne vi gå længere 
ind i landet, siger Bent Han-
sen. 

Stenrevene vil skulle an-
lægges i statens vand ud for 
Gribskov Kommune kyst, og 
derfor ville kommunen fak-
tisk hænge på udgiften, hvis 
kommunerne gik med til mi-
nisteriets forslag. 

- Kommunalfuldmagten 
giver ikke lov til, at grund-
ejere i Helsingør Kommune 
betaler regningen for noget 
i Gribskov Kommune. Der 

mangler simpelthen forstå-
else af kommunal økonomi 
og kommuneopdeling inde i 
ministeriet, siger Benedikte 
Kiær. 

Rige nordsjællændere
Projektet har siden 2020 fået 
tilsagn om 68 millioner kro-
ner i støtte fra puljemidler til 
kystbeskyttelse. Det svarer 
til 24 procent af alle uddelte 
puljemidler og 45 procent af 
projektet anlægsudgifter. 

Men selvom statens krav 
om kompenserende stenrev 
betyder, at anlægsudgifterne 
vil stige med 50 procent, så vil 
der ikke komme flere midler 
fra staten. 

- Vi får af vide, at alle andre 
steder har fået 30 procent af 
deres anlægsudgifter dækket, 
så det beløb, der er givet os, 
må vi klare os for. Men pro-
jektet her er en helt anden 
størrelsesorden end andre 
projekter, og vi er oppe i be-
løb, som er så store, at man 
ikke bare kan vælte det over 
på den enkelte kommune eller 
grundejer.

-  Men for dem er det bare 
rige nordsjællændere, som 
skal komme til lommerne. Det 
var lige før, at det blev sagt 
direkte, siger Benedikte Kiær. 

Tilsagnet om de mange 
millioner bortfalder, hvis de 
ikke bliver effektueret.

-  Så kan de sende flere 
penge til Jylland, hvor staten 
betaler fuldt ud for kystsik-
ringsprojekter, siger hun. 

Nordkystens Fremtid er stoppet:  
- Det er en sorgens dag

Efter et frugtesløst møde med miljøministeren gør tre skuffede borgmestre - Bent Hansen(V), Gribskov, Benedikte Kiær(K), 
Helsingør, Steffen Jensen(S), Halsnæs - det klart, at kystsikringsprojektet Nordkystens Fremtid nu er indstillet.

 ’ Konklusionen 
er, at projektet er 
stoppet nu. De 40 
millioner kroner vi 
har brugt på projek-
tering, administra-
tion og rådgivning 
hidtil er spildt.

Bent Hansen(V), 
borgmester, 
Gribskov Kommune

Nordkystens Fremtid

 ● Siden 2014 har Halsnæs, Helsingør og Gribskov kom-
muner arbejdet på det fælleskommunale kystsikrings-
projekt Nordkystens Fremtid. Nu melder borgmestre-
ne, at det bliver indstillet. 

 ● De tre kommuner ønskede at igangsætte en omfatten-
de sandfodring, der skal beskytte  deres 60 kilometer 
kystlinje, men miljømyndighederne stiller krav om, at 
kommunerne skal bruge et stort millionbeløb på at 
anlægge stenrev for at kompensere for at sandfodre i 
EU-beskyttede Natura 2000-områder. 

 ●  Indtil videre har kommunerne brugt brugt cirka 40 
millioner kroner, selvom der ikke er flyttet så meget 
som en trillebør sand.

Områderedaktør

Niels Jørgen Larsen
tlf 48 24 41 00
halsnaes@sn.dk


